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I r á n y : Elkészült az első kétszáz tonnás úszódaru a Magyar 
Hajó- és Darugyár angyalföldi gyáregységében. Az úszó-
darut Brazília vásárolta meg, s a végső szerelési mun-
kák elvégzése után a magyar hajó elindul Dél-Ameri-
kába. Képünkön: A vízre érés pillanata. 

Együttműködés a tanács 
és a népfront között 

A n n y i t d o l g o z i k , 
o m o i m y i t c s a k feí? 

„Az üzemorvos annyit tud 
dolgozni, amennyit akar, és 
amennyire képes. Az 
"amennyit akar« úgy érten-
dő, hogy mindig talál ú j 
meg új feladatot, ha érzi 
munkája fontosságát." 

A KSZV üzemorvosa. Vil-
lányi Ilona doktornő fogal-
mazott így, amikor szépen 
berendezett üzemi rendelő-
intézetükben summázni igye-
keztünk munká ja lényegét. 
Jelentőségét aligha lehet 
Hiszen az ember az évek 
során kopik, fárad — kerül-
ni se lehet a szót: öregszik 

— de még sokkal előbb, ha 
munkakörülményei nehezek. 
A munkahelyi ártalmak, 
foglalkozási betegségek nem 
egy szakma kiszámítható 
velejárói — de megelőzni, 
vagy bekövetkeztét késleltet-
ni lehet és kell. 

Hogyan és milyen hatéko-
nyan? 

— Évek óta gyakorlat 
mindenütt, nálunk is, hogy 
a felvételre jelentkezőket az 
orvoshoz küldik először. 
Igen. ezt hívják szakmai al-
kalmassági vizsgának, az or-
vos azonban többet mérlegel 
ilyenkor. Azt is, hogy — bár 
felvételkor minden alkal-
massági kritérium megvan 

— az egészséget hol kezdhe-
tik ki a munka során a kö-
rülmények — ezt is fontol-
gatni szoktuk. Lehet, hogy 
ez nagyon „professzorosan" 
hangzik, különösen a mai 
munkaerőhiány mellett (most 
például az év végéhez képest 
29 ember hiányzik), de min-
dig is az orvosi lelkiisme-
retnek kell döntenie. A gép 
is kopik, az ember viszont 
vem gépi; egyszeri és megis-
mételhetetlen, az egészsége 
pedig maga a sorsa. 

Az üzem orvosa gyógyít 

is, de elsődleges feladata a 

megelőzés, szűrés, gondozás, 

rehabilitáció. Mint a házi-

orvos, úgy ismeri a gyár dol-

gozóit már Villányi doktor-

nő, pedig még csak 1973 óta 

van itt. Első dolga volt, hogy 

megismerje a munkahelye-

ket, műhelyeket, s mert a 

vizsgálatok sorozatával meg-

ismerte a dolgozókat is, fel-

adataikat i6, meg a jellemző, 

várható egészségkárosító ha-

tásokat, ma mar nagy, alig 

jellemezhetően nagy segítsé-
gére van az embereknek. 
Támaszkodnak is rá. Termé-
szetesen a termelés irányítói 
is: ha ú j technológiát vezet-
nek be, megismertetik az 
orvossal is, a kollektív szer-
ződes megújításainál, módo-
sításánál véleménye szerint 
határozzák meg, hol lehet 
fiatalokat alkalmazni, mi-
lyen munkát ne végezzenek 
nők, melyik munkakörben 
mennyi ideig dolgozhatnak 
terhesek. Rendszeresen részt 
vesz a munkavédelmi szem-
léken is, a balesetek megtár-
gyalásán is. Mindezekből kö-
vetkezik, hogy döntő szava 
van áthelyezéseknél is, hi-
szen adott munkakörre vet-
ték fel a dolgozót, az orvos 
javaslata alapján, a válto-
zásnál is döntő a szakvéle-
ménye. 

A KSZV-nek főfoglalkozá-
sú fogorvosa, reumatológusa 
és nőgyógyásza is van, jól 
berendezett hallásvizsgáló 
laboratóriuma is. Betegség-
csoportok szerint is nyil-
vántartják és gondozzák dol-
gozóikat, külön figyelemmel 
kísérik a veszélyes munka-
helyen, munkakörökben dol-
gozókat. A por, zaj, állómun-
ka, vegyi hatások miatt lég-
zőszervi, mozgásszervi meg-
betegedések és halláskároso-
dás az üzemekre jellemző 
ártalom, de Villányi doktor-
nő nyilvántart egy másik, a 
vezetőkre jellemző betegsé-
geket is: van, aki évek óta 
nem pihent, nem vette ki 
szabadságát. Van, akinek 
pótszabadságra van szüksé-
ge — egészségi állapota mi-
at t Az ötven év felettieket1 

— bármilyen munkakörben 
dolgoznak — évente szűrő-
vizsgálaton ellenőrzik. 

Noha sok gondot helyben 

megold, táppénzre nem vesz, 

illetve csak egy napra „írhat 

k i " a KSZV üzemorvosa. 

— Ez azt jelenti, több 

időnk marad a megelőző, 

szűrővizsgálatokra — mond-

ja Villányi doktornő. A ren-

delésen viszont kiderül, hogy 

sok minden panasszal kere-

sik. Persze, valamikor körze-

ti orvos volt, s ma is szíve-

sen helyettesít körzetben. 

gyakran hívják is, hogyne 
látna el itt is hasonló fel-
adatokat 

— Ma már jobban érezzük 
szakmai körökben is mun-
kánk elismerését — mondja. 
S másoktól tudom, hogy ta-
valy a gyár is kiváló dolgozó 
kitüntetéssel fejezte ki meg-
becsülését. 

S mert mennie kell — né-
hány üzembe ellátogat, mert 
időjárásfront van, s a szíve-
seket legjobb ilyenkor meg-
keresni — elkísérem a 
Raschel-zsák készítő üzem-
be. Bekapcsoltatja az elszí-
vó ventillátorokat, legyen 
inkább egy kis huzat mint 
savgáz a műhelyben. Meg-
áll beszélgetni, néhányan 
odamennek hozzá — illuszt-
rálva az igazgató szavait, aki 
azt mondta: szeretik, becsü-
lik a gyár dolgozói. 

Nehezen mérhető, de még-
is érdemes legalább gondol-
kodni rajta: nem kis gazda-
sági haszna is van a jó or-
vosi ellátásnak, az egészség 
védelmének. Igaz, sokan 
berzenkednek így felvetni a 
kérdést, hiszen az élő terme-
lőerőről, az emberről van 
szó, de mégsem kell megke-
rülni a kérdést: nemcsak az 
egyénnek, a társadalomnak 
is kincs egészségünk. 

Tavaly óta sokkal keve-

sebb a 3—1 napig táppén-

zen távolmaradók száma a 

KSZV-nél. Az üzemorvosok 

megelőző és gondozómunká-

jának gyümölcse beérik, ez 

is mutatja. 

Szőke Mária 

A közelmúltban született 
az az együttműködési meg-
állapodás a Csongrád megyei 
tanács végrehajtó bizottsága 
és a Hazafias Népfront me-
gyei bizottsága között, amely 
1980-ig meghatározza a kö-
zös munka keretét, célját, 
légfőbb területeit. Nem új-
keletű ez a „szerződés", hi-
szen öt évvel ezelőtt már 
hasonló szellemű munkater-
vet aláírtak a két szerv ve-
zetői. Az eddigi tapasztala-
tok azt bizonyítják, hogy 
eredményes, volt ez az 
együttműködés. 
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kapcsolata sok területen és 
széles körben bontakozott ki. 
Felvetődik a kérdés, m i 
haszna volt ebből a megye 
bármely állampolgárának? 
Annál is inkább jogos ez a 
felvetés, hiszen napjainkban 
az ilyen jellegű megállapo-
dások nem ritkák. Intézmé-
nyek, vállalatok — hogy az 
eredményeket megsokszoroz-
zák — kötnek hasonló „szer-
ződéseket" egymással. De 
miért jó ez Z.-nek Makóról, 
K.-nak Hódmezővásárhely-
ről, P.-nek Szegedről? Egy 
értelmű a válasz: bármilyen 
együttműködés hasznát min-
denki láthatja, élvezheti. A 
társadalom ilyen fejlettségi 
fokán egyre jobban szüksé-
ges a különböző területek 
pontos, összehangolt együtt-
működése. A társadalmat 
többek között a szervezett-
ség színvonala is minősíti. 
Ha közösség vagy egy or-
szág az élet. jelenségeire 
gyorsán, rövid időn belül vá-
laszol, a különböző helyze-
tekre hamar felkészül, ak-
kor az eredmény sem ma-
rad el. 

Nemcsak a gazdasági élet-
ben, a termelésben szük-
séges a különböző szervek 
kapcsolatteremtése, hanem 
igény van erre a közéletben 
is. A népfront és a tanács 
kapcsolata, együttműködése 
pedig a közélet szinte min-
den területére kiterjed és 
együttes munkájuk az állam-
életet, a szocialista demokrá-
cia alakulását meghatározza. 
Meghatározza például, hogy 

miképp lehet használni azo-
kat a formákat, módszereket, 
amelyek segítségével a la-
kosságot mind nagyobb 
számban, szélesebb körben 
bevonják a közéletbe. A nép-
front és a tanács együttmű-
ködése a szocialista demok-
rácia fejlesztésének egyik 
legjobb lehetősége. Ezért sem 
véletlen az, hogy a korábbi 
és a mostani megállapodás 
elsősorban az államélet de-
mokratizmusának hatéko-
gyab'o érvényesülését kíván-
ja elősegíteni. Az államigaz-
gatásnak, a politikai tömeg-
mozgalomnak megvannak 
ehhez az eszközei, fórumai, 
s már az elmúlt időszakban 
is jól használták ki a lehe-
tőségeket. 

A szocialista demokrácia 
fejlesztésében számottevőek 
a közösen elért eredmenyek. 
Csongrád megye több váro. 
sában meghonosították azo-
kat a fórumokat, ahol az 
üzemek dolgozói találkoztak 
a tanácsi szakigazgatási szer-
vek vezetőivel. A tanácsko-
zásokon szó esett a legfon-
tosabb várospolitikai teen-
dőkről, s nemcsak beszélget-
tek, hanem az eszmecsere 
után az üzemek dolgozói se-
gítséget is nyújtottak. A te-
lepülésfejlesztés távlatai 
mellett az ilyen beszélgeté-
seken a lakosság megismer-
hette a tanácsok véleményét, 
várospolitikai programját s 
megtudták azokat a gondo-
kat is, amelyek nehezítik a 
városépítést. Mint például: 
miért nem tudnak annvi 
bölcsődét, óvödát, lakást át-
adni, amennyire igény van. 
Erre a kérdésre mindig vá-
laszt kaptak a városok lakói. 
Nagyon sok helyen ez eszme-
cserék után a szocialista bri-
gádok elvállalták iskolák, 
óvodák patronálását. Hossza-
san lehetne elemezni a te-
lepülésfejlesztési versenyek 
eredményeit — alkalmanként 
és rendszeresen beszámol-
tunk ezekről — de minden 
esetben a népfront és tanács 
koordinációjának függvénye 
volt a siker. Általános tapasz-
talat, hogy évről évre javult 
az együttműködés, ez pél-

dául megmutatkozott abban 
is, hogy a versenymozgalom 
a város- és községfejlesztés 
kiegészítő forrásává vált. 

Népszerű lett a községek-
ben a falugyűlés. Intézmé-
nyesített formájában fóru-
mot adott azoknak a kérdé-
seknek, amelyek iránt min-
den társadalmi réteg egyfor-
mán érdeklődik. Az ellátás-
tól kezdve a szolgáltatások 
minőségével bezárólag sok-
féle közérdekű dologról szó 
esik ezeken a fórumokon. 
Ezeken részt vesznek a köz-
ségek ellátásáért felelős 
vállalatok vezetői is. A hasz-
nos együttműködést lehe-
tett tapasztalni az oktatás-
politika, a honismereti moz-
galom területén, a tanács-
tagok választásánál, a lakó-
és utcabizottságok szervezé-
sénél., 

A helyi népfrontbizottsá-
gok nemcsak nevüket adták 
a különböző rendezvények 
lebonyolításánál. nemcsak 
szervezők voltak, hanem po-
litikai részesei is az ered-
ménynek. 

l£l 
A mostani újabb megálla-

podás olyan keretet ad az 
elkövetkezendő időre, amit 
az élet fog gazdag program 
mai megtölteni. Az élet majd 
értékeli, hogy az aktuális 
társadalmi feladatokat mi-
képp oldották meg közösen, 
miben mutatkozott meg az 
együttműködés haszna. si-
kere. Az újabb megállapo-
dás több fogódzót, ötletet és 
segítséget ad a helyi tanácsi 
es népfrontszerveknek. Dif-
ferenciáltabb a programja, 
mint a korábbi együttműkö-
désnek, s az eddigi tapasz-
talatok felhasználásával ú j 
módszerek bevezetését, újabb 
területek bevonását is java-
solták mindkét szerv részé-
ről a megállapbdás megköté-
sénél. 

Minden törvény, jogsza-
bály és együttműködési meg-
állapodás annyit ér, ameny-
nyit a szelleméből megvaló-
sítanak. A két testület négy 
év múlva értékeli majd, hogv 
elhatározásukat miképp haj-
tották végre. 

Halász Miklós 

Kulturális beruházások, 
felújítások 

A gazdasági szabályzók 
változása a kulturális válla-
latokat körültekintőbb gaz-
dálkodásra ösztönözte: a 
kulturális létesítmények gya-
rapodtak, a szolgáltatások 
tovább bővültek, a vállala-
tok eredményesebben gaz-
dálkodtak — mondotta Mar-
czáli László kulturális mi-
niszterhelyettes, a Művésze-
ti Szakszervezetek Szövetsé-
gének központi vezetőségi 
ülésén hétfőn a Fészek klub-
ban, ahol tájékoztatót adott 
az ú j gazdasági szabályzók-
nak a művészeti területre 
gyakorolt hatásáról. vala-
mint az idei beruházási és 
felújítási tevékenységről. 

A szocialista és a tőkés 
piacon egyaránt keresettek a 
Graboplast termékei. Az 
idén 36 mill ió négyzetméter 
műbőr készül a győri gyár-
ban — az igény nagyobb 
lenne. Ezért 1980-ig egymil-
liárd 231 mil l ió forintos fej-
lesztést hajtanak végre, ame-
lyet nagy összegű hitellel 
támogat a Nemzeti Bank. 
Ebből az öGszegböl építenek 

egy raktárrendszert, megva-
lósítják a belső anyagmozga-
tás teljes gépesítését és 
nagy teljesítményű automa-
ta gépeket állítanak munká-
ba. 1980-ra a termelési érték 
eléri a 3,2 milliárd forintot. 
Jut a környezet óvására is: 
szennyvíztisztítót és a leve-
gőszennyeződés csökkentését 
szolgáló berendezést vásá-
rolnak. (MTI) 

A kulturális intézmények 
fejlesztésére tavaly 875 mil-
lió forint beruházási össze-
get terveztek. Ebből 601 mil-
lió forintot használtak fel. 

Marczali László részlete-
sen elemezte a folyamatban 
levő jelentős beruházások 
helyzetét. A Budavári Palo-
tára a népgazdasági terv az 
1976-os és 1977-es évekre 100 
—100 mil l ió forintot hagyott 
jóvá. Az előirányzattól azon-
ban a teljesítés tavaly jelen-
tősen — ez évben is várha-
tóan — elmaradt. Várható, 
hogy még az idén befejezik 
a Várszínház építését. Az 
F épület helyreállítása azon-
ban nagyon lelassult. Aka-
dozik a Budavári Palota 
végleges beruházási javasla-
tának kidolgozása is. A Vi-
gadónak 1977. június 6-án 
kellett volna elkészülnie. A 
generálkivitelező — Középü-
letépítő Vállalat — azonban 
a beruházás jövő évi befe-
jezését sem tudja garantálni. 
A több éves elhúzódás szük-
ségessé teszi a költségelő-
irányzat módosítását is. 

A Művészeti Szakszerveze-
tek Szövetségének központi 
vezetősége javasolta az el-
nökségnek, hogy a kulturális 
beruházások, felújítások 
gyorsítá6a érdekében vegyék 
fel a kapcsolatot az Építő-, 
Fa- és Építőanyag-ipari Dol-
gozók Szakszervezetével. 

(MTI) 

Számítógépes 
programozás 

A Ganz-MAVAG-ban el-
határozták, hogy a forgá-
csolási technológia fejlesz-
tésével növelik a szerszám-
gépek termelékenységét, mi-
vel a gyárban néhány hó-
napja már működik egy R— 
40-es nagy számítógép. A 
számítógépes programozást 
gyorsított ütemben kiter-
jesztik a számjegyvezérléses 
berendezésekre is. 

Víztisztítót 
építenek 
Zalában 

A Balaton vízutánpótlása 
Zala megye területének 
csaknem feléről érkezik. A 
Zala folyót tápláló vizek 
azonban szennyezettek. A 
víztisztítás a jövő feladata. 
A megyében ezért mo6t in-
tézkedési tervet fogadtak el. 
E szerint Zalaegerszegen 
nagy teljesítményű tisztító-
mű épül, amely a követke-
ző tervidőszak elejére ké-
szül el. A Zalalövő térségé-
ben folyó vizek szennyező 
hatását már előbb csökken-
tik, s a zalaszentgróti tisztí-
tómű kapacitását is növelik. 


